

# Prosthetics specialist Ottobock plans IPO in boost for German listings



Subscribe to unlock this article

@financaltimes

Prosthetics specialist Ottobock plans IPO in boost for German listings Family-owned company is aiming to raise about €1bn A technician is kneeling on the floor, adjusting the prosthetic legs of a para-athlete at the Ottobock prosthetic repair centre Ottobock's revenues rose from €1.5bn in 2023 to €1.6bn last year © Dimitar Dilkoff/AFP via Getty Images Prosthetics specialist Ottobock plans IPO in boost for German listings on x (opens in a new window) Prosthetics specialist Ottobock plans IPO in boost for German listings on facebook (opens in a new window) Prosthetics specialist Ottobock plans IPO in boost for German listings on linkedin (opens in a new window) current progress 100% Florian Müller in Frankfurt and Ivan Levingston in London Published 10 hours ago 0 Unlock the Editor's Digest for free Roula Khalaf, Editor of the FT, selects her favourite stories in this weekly newsletter. Prosthetics manufacturer Ottobock is planning an initial public offering later this year, in a boost for the German stock market which has struggled to attract new listings. The family-owned company is targeting the second half of the year for the IPO and is aiming to raise about €1bn, according to several people familiar with its thinking. They added that the plans had not yet been finalised and could change depending on market conditions. Two of the people said some of the money raised would be used to pay back a €1.1bn loan that Ottobock owner, Näder Holding, took out last year to buy back a minority stake from private equity investor EQT. Ottobock has mandated Deutsche Bank, Goldman Sachs, BNP and law firm Freshfields to prepare for its debut, the people said. According to preliminary results published in January, Ottobock's revenues rose from €1.5bn in 2023 to €1.6bn last year. Its adjusted earnings before interest, taxes, depreciation and amortisation also increased, from €280mn to €325mn. Steady revenues from healthcare systems, as well as demand driven by the Ukraine war and other conflicts, made the company attractive for investors, people familiar with the matter said. Europe and the US account for most of its sales. Ottobock said it was "continuously evaluat[ing] all possible options" including a potential IPO but added that "no decision has been made in this regard so far". The company's owner Hans Georg Näder told German newspaper Handelsblatt last year that the company was "ready for an IPO" and that it was "just waiting for the right market conditions". Deutsche Bank, Goldman Sachs, and BNP declined to comment. Freshfields and Näder Holding did not respond to a request for comment. A Ukrainian man puts on his prosthetic legs A Ukrainian man puts on his prosthetic legs at Ottobock's headquarters in Duderstadt. Germany © Annegret Hilde/Reuters Ottobock is the latest company considering an IPO in Germany to take advantage of the more optimistic environment. The soaring stock market, falling inflation and some successful floats last year after a long period of subdued activity have created more positive sentiment among investors, bankers and lawyers.

Other IPO candidates for the first half of this year include drugmaker Stada and private equity owned bank OLB. Ottobock abandoned a previous IPO attempt in 2022 at a valuation of up to €6bn, after Russia invaded Ukraine and shares in other listed medical device companies such as Denmark's Coloplast and Swiss group Straumann dropped sharply. Näder Holding subsequently bought back a 20 per cent stake from EQT: the firm had become a minority shareholder in 2017. To finance the transaction, Näder Holding borrowed €1.1bn from a consortium led by private equity groups, KKR and Carlyle. The terms of the loan have not been made public but Ottobock stressed "there is no time pressure" for an IPO.

Deutsch: google Übersetzer

## **Prothesenspezialist Ottobock plant Börsengang, um deutsche Notierungen anzukurbeln**

### **Das Familienunternehmen will rund 1 Milliarde Euro einsammeln**

Der Umsatz von Ottobock stieg von 1,5 Milliarden Euro im Jahr 2023 auf 1,6 Milliarden Euro im letzten Jahr © Dimitar Dilkoff/AFP

Der Prothesenhersteller Ottobock plant noch in diesem Jahr einen Börsengang und möchte damit den deutschen Aktienmarkt ankurbeln, der sich bisher schwer damit tut, neue Notierungen anzuziehen. Das Familienunternehmen peilt den Börsengang in der zweiten Jahreshälfte an und will dabei nach Angaben mehrerer mit den Plänen vertrauter Personen etwa 1 Milliarde Euro einsammeln. Sie fügten hinzu, die Pläne seien noch nicht abgeschlossen und könnten sich je nach Marktbedingungen ändern. Zwei der Personen sagten, ein Teil des eingesammelten Geldes solle zur Rückzahlung eines Kredits in Höhe von 1,1 Milliarden Euro verwendet werden, den der Ottobock-Eigentümer Näder Holding im vergangenen Jahr aufgenommen hatte, um eine Minderheitsbeteiligung vom Private-Equity-Investor EQT zurückzukaufen. Ottobock hat die Deutsche Bank, Goldman Sachs, BNP und die Anwaltskanzlei Freshfields beauftragt, seinen Börsengang vorzubereiten, sagten die Personen. Laut vorläufigen Ergebnissen, die im Januar veröffentlicht wurden, stieg der Umsatz von Ottobock von 1,5 Milliarden Euro im Jahr 2023 auf 1,6 Milliarden Euro im vergangenen Jahr. Auch der bereinigte Gewinn vor Zinsen, Steuern und Abschreibungen erhöhte sich von 280 Mio. € auf 325 Mio. €. Stabile Einnahmen aus dem Gesundheitssystem sowie die durch den Ukraine-Krieg und andere Konflikte getriebene Nachfrage machten das Unternehmen für Investoren attraktiv, sagten mit der Angelegenheit vertraute Personen. Der Großteil des Umsatzes wird in Europa und den USA erzielt. Ottobock sagte, es prüfe „fortlaufend alle möglichen Optionen“, einschließlich eines möglichen Börsengangs, fügte jedoch hinzu, dass „diesbezüglich bisher noch keine Entscheidung getroffen wurde“. Der Firmeninhaber Hans Georg Näder sagte dem Handelsblatt letztes Jahr, das Unternehmen sei „bereit für einen Börsengang“ und warte „nur auf die richtigen Marktbedingungen“. Die Deutsche Bank, Goldman Sachs und BNP lehnten einen Kommentar ab. Freshfields und Näder Holding reagierten nicht auf eine Bitte um Stellungnahme. Ein Ukrainer zieht seine Beinprothesen an. Ein Ukrainer zieht seine Beinprothesen am Hauptsitz von Ottobock in Duderstadt an. Deutschland © Annegret Hilse/Reuters Ottobock ist das jüngste

Unternehmen, das einen Börsengang in Deutschland erwägt, um das optimistischere Umfeld auszunutzen. Der steigende Aktienmarkt, die sinkende Inflation und einige erfolgreiche Börsengänge im letzten Jahr nach einer langen Phase gedämpfter Aktivität haben für eine positivere Stimmung unter Investoren, Bankern und Anwälten gesorgt. Weitere Börsenkandidaten für die erste Hälfte dieses Jahres sind der Arzneimittelhersteller Stada und die Private-Equity-Bank OLB. Ottobock hat einen früheren Börsengang im Jahr 2022 bei einer Bewertung von bis zu 6 Milliarden Euro abgebrochen, nachdem Russland in die Ukraine einmarschiert war und die Aktien anderer börsennotierter Medizintechnikunternehmen wie des dänischen Unternehmens Coloplast und des Schweizer Konzerns Straumann stark fielen. Näder Holding kaufte anschließend einen 20-prozentigen Anteil von EQT zurück: Das Unternehmen war 2017 Minderheitsaktionär geworden. Zur Finanzierung der Transaktion lieh sich Näder Holding 1,1 Milliarden Euro von einem Konsortium unter Führung der Private-Equity-Gruppen KKR und Carlyle. Die Konditionen des Darlehens wurden nicht öffentlich gemacht, Ottobock betonte jedoch, dass für einen Börsengang „kein Zeitdruck“ bestehe.

Feedback geben